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 15هفتاد ویکمین گردهمایی مدیران فرهنگی واجتماعی سراسرکشوردرروزهای

درپژوهشکده عصرانقلاب درحالی برگزارشد که به دلیل شیوع بیماری همه 1401شهریورماه17لؽایت

گیرکرونا وموانع مربوط به آن طی دوسال گذشته برگزارنشده بود ،بنابراین دراین نشست، همه ی 

دانشگاه ها یکشورحضورداشته وبه بحث وتبادل نظرپیرامون مسائل ومعضلات فرهنگی وارائه 

این جلسات حول مسائل مختلؾ .پبشنهادات درجهت بهبود عملکرد وافزایش راندمان کاری پرداختند 



فرهنگی واجتماعی توسط وزارت علوم طراحی شده بود که درهرجلسه با موضوع مشخص یکی 

ازاساتید برتردرحوزه موضوع مذکوردرخصوص مسائل مربوطه سخنرانی نموده ودرپایان مدیران 

شایان ذکراست درابتدای ورود به .دانشگاه ها به صورت پرسش وپاسخ به ارائه نظروطریق پرداختند

کمیسیون تخصصی توسط وزارت علوم تشکیل شده بود که مدیران می توانستند 3جلسه ودرروزاول 

بنابرتجربیات وتخصص وعلاقمندی خود عضویکی ازسه کمیسیون نامبرده شده ودرخصوص بهبود 

فعالیتهای تخصصی درآن حیطه به ارائه طریق ونظربپردازند وبرای رفع مشکلات آن حوزه چاره 

اندیشی نمایند که ماحصل این نظریات درپایان جلسات به صورت شفاهی قرائت شده وبناشدتوسط وزرات 

کمیسیون -سه کمیسیون مذکورشامل کمیسیون فرهنگی وهنری.علوم به کلیه دانشگاها یکشورابلاغ گردد

علمی وکمیسیون سیاسی بود البته درخصوص سه کمیسیون مذکورروزآخرنمایندگان دانشجویان تشکلهای 

 .اسلامی وکانونهای دانشجویی معضلات عمده دانشجویان را بیان کرده وخواهان یاری مسئولان شدند

 :شرح کلی جلسلات ازروز نخست تا پایان جلسات به صورت ذیل می باشد

 شهریورماه15روزنخست

 :(معاون فرهنگی وزیرعتف)جلسه افتتاحیه سخنرانی دکترکلانتری

ایشان پس ازخیرمقدم به مدیران درخصوص لزوم توجه به فعالیتهای فرهنگی ازدیدگاه رهبرمعظم انقلاب 

ودولت انقلابی آیت الله رئیسی ایراد سخنرانی نمود وخاطرنشان کرد که تمام فعالیتها یفرهنگی درهمه ی 

دانشگاه ها درکلیه نهادهای فرهنگی باید طبق سند بیانیه گام دوم انقلاب اسلامی باشد وی درپایان به طرح 

. بحث درخصوص مسائل کلان فرهنگی پرداخت



 

 :(معاون صداوسیمای کل کشور)سخنرانی دکتروحید جلیلی 

باتوجه به اینکه فعالیتهای فرهنگی برای انتشاردرسطح جامعه نیازبه رسانه انقلابی ومطمئن دارند 

ودراین راستا صداوسیما یکی ازنهادها وبازوهای دانشگاه ها ووزارت ارشاد برای انتشاروتبلیػ فعالیتهای 

فرهنگی درراستای انقلاب است ونهادهای فرهنگی خصوصا دانشگاه هابایست یهرچه بیشترازظرفیت 

صدا وسیما دراین رسالت استفاده نمایند،دکترجلیلی ضمن سخنرانی دراین موضوع دربیان کلی به 

محوراصلی اشاره کرد وازمسئولان وزرات خانه ومدیران فرهنگی خواست که این موارد را درراس 5

 .فعالیتهای خود درنظربگیرند

 سند کل فعالیتهای فرهنگی دانشگاه ها همان سند بیانیه گام دوم انقلاب است-1

 اولویت همه ی فعالیتهای فرهنگی دانشگاهی منویات ورهنمودهای رهبری باشد-2

 مدیران فرهنگی باید به ظرفیتها وداشته های خود توجه بیشتری داشته باشند-3



برای پرنشاط نمودن فعالیتها ی دانشجویی ودانشگاه باید دانشجویان را به طورجدی وارد عرصه کرد -4

 ومسئولین نظارت داشته باشند واین فعالیتها باید به نحواحسن منعکس گردد

سوادرسانه ای وآشنایی با موارد ومسائل جدید دنیای سایبری برای کارکنان فرهنگی امری الزامی -5

 .وواجب است

درپایان جلسه دکتراسلامی مدیرکل فرهنگی وزارت علوم به موارد فوق تصریح کرده وتاکیدنمود که کلیه 

. دانشگاه ها باید ازاین دستورالعمل پیروی کرده ودراین راستا حرکت نمایند

 

کارگاه مهارت های ارتباط موثربا (عضوهیئت علمی دانشگاه علامه)سخنرانی دکترفرحبخش 

 :دانشجویان

ایشان که دربیانات خود اشاره کردند که دکترای روانشناسی داشته ودراین حیطه صاحب نظرهستند،وی 

افزود یکی ازکارهای مهم مسئولان فرهنگی دوست شدن با دانشجویان است که درآن صورت با ورود به 

مسائل خصوصی تردانشجویان وباایجاد صمیمیت می توانند بسیاری ازمشکلات رابرطرؾ نمایند ونمونه 



هایی ازتجربیات خود دراین زمینه را بیان کردند،به گفته ایشان باید دقت کرد کدام باورها واعتقادات 

فکری دانشجویان خوب وکدام مخرب ومنفی است که پس ازشناسایی این موارد باید برای افزایش 

باورهای خوب دانشجوبرنامه ریزی فرهنگی نموده وباورهای ؼلط او را نیزبا طراحی ومهندسی کاهش 

داده وازبین برد این همان کاری است که دراذعان عمومی آسیب شناسی نامیده می شود،درپایان 

خاطرنشان کرد که ؼرب سالهاست کارهای فرهنگی مخربی برروی ذهن وروح جوانان ما انجام داده وما 

درجهت مقابله با ؼرب باید برنامه ریزی دقیقی درجهت شناسایی فعالیتهای فرهنگی که منافع ملی 

. ومذهبی ما را تامین می کند، انجام دهیم

                        

 شهریورماه16روز

 :(دستیارویژه رئیس جمهور)سخنرانی مهندس عبودتیان

 :باموضوع مردمی سازی دولت بابهره گیری ازظرفیتهای تشکل اسلامی

ایشان با تکیه برسند بیانیه گام دوم انقلاب ازطرؾ رهبرمعظم انقلاب به لزوم پیشگام شدن مردم درعصه 

ها ی مختلؾ انقلاب تاکید نموده ودرپیشروبودن جوانان مومن وانقلابی درحوزه دانشجویی ومشارکت 

اشاره کرده وراز 57ایشان به خاطرات انقلاب .هرچه بیشترآنها درفعالیتهای فرهنگی تاکید ویژه داشتند

موفقیت امام خمینی معمارکبیرانقلاب را بعد ازتکیه برعنایات الهی ،بهره گیری ازظرفیتهای الهی مردمی 

سالدفاع مقدس با وجود همه ی تحریمها ازسوی 8دانستند وی تاکید کرد که این مردم بودند که درطی



دولت های استکباری جبهه های نبرد حق علیه باطل را پرنموده وازانقلاب دفاع کردندامروزنیزجبهه 

. که باید توسط جوانان ومردم پرشود.فرهنگ عرصه ی دیگری برای این گونه ایثارگری هاست

                              

 :درخصوص نقشه ی راه فرهنگی(مدیرکل فرهنگی وزارت علوم)سخنرانی دکتراسلامی

باتوجه به پرسشهای مدیران دربیان یکسری مشکلات فرهنگی که برای همه ی دانشگاه ها عمومیت 

بود ...و-کمبود نیروی متخصص-کمبود فضای فرهنگی-کمبود بودجه-داشت وازجمله آنها کمبود نیرو

نیرو اداره می شود واین 11ایشان بیان داشتند که کل قسمت فرهنگی وزارت علوم درحال حاضرتوسط 

وزارت هم ازاین نوع مشکلات مستثناء نیست بنابراین با شناخت داشته ها وظرفیتهای مناسب مدیریت 

ایشان بیان داشتند که کارکردن وپیش بردن کاردرشرایط سخت کاری ارزشمند .بهینه سازی انجام دهیم

وماندگاراست بنابراین بااستعانت ازخدای تعالی عزم خود را درخدمت رسانی فرهنگی جزم 

نمائیم،درخصوص نقشه ی راه فرهنگی به منویات رهبردرگام دوم انقلاب واسلامی شدن دانشگاه ها 

اشاره کردند وبیان داشتند هرواحدی که دراین راستا قدم بگذارد وفعالیت بیشتری داشته باشد شایست 

تقدیربوده وبدیهی است بودجه بیشتری ازسهم فهرنگی را به خود اختصاص دهد وی هم چنین درپاسخ به 

درصد کل بودجه 3وسوالات مدیران درباره کمبود بودجه چنین بیان داشتند که طبق تاکید مقام وزرات 

دانشگاه ها به فرهنگی اختصاص داده شده که وزیرمحترم به همه ی دانشگاه ها ابلاغ نموده اند بنابراین 

وظیفه ی معاونین فرهنگی است که ازاین بودجه دفاع کرده ومطالبه نمایند ومعاونت فرهنگی وزارت 

ایشان به هرچه بیشترمسلط شدن کارشناسان ازطریق عمل .نیزهمه ی دانشگاه ها راحمایت می نمایند

نمودن به آئین نامه ها تاکید کردند ونیزبیان داشتند که با توجه به بالارفتنن حجم کاربران فضای مجازی 

درسراسرجهان وبا توجه به بهینه سازی توان دانشگاه ها دربروزرسانی ها بزودی واحدی به نام فضای 

مجازی وسواد راسانه ای دروزرات علوم ودرچارت همهی دانشگاه ها اضافه وابلاغ میگردد که 



برمدیران لازم است ازقبل درتربیت کارشناس متخصص دراین حوزه ونیزبروزرسانی توانمندی 

. کارشناسان فرهنگی وبهره گیری ازدانش ومهارتهای روزکوشا باشند

 

 :(مدیرکل دفترسیاستگذاری وبرنامه ریزی فرهنگی وزرات)سخنرانی دکترذوالفقارزاده

ایشان دربیانات خود به معضل بیکاری وبی انگیزگی جوانان برای ادامه ی تحصیل اشاره کردند وبرای 

این مهم برنامه هایی را درنظرگرفته بودند ازجمله تربیت نیروی ماهروتوانمند با توجه به ظرفیتهای 

 .دانشگاه ها

مولفه های رهبری فرهنگی (معاون فرهنگی وزارت کاروتعاون ورفاه اجتماعی)سخنرانی دکترچکشیان

 :دردانشگاه ها

سال مدیرفرهنگی همان دانشگاه بودند 5ایشان که قبلا عضوهیئت علمی دانشگاه شهید چمران اهوازو

تجربیات خود ازاین سنوات را بیان کرده وعنوان داشتند که دردهای دانشجویی وحوزه فرهنگی را می 



شناسند وی اذعان کرد که برای تربیت نیروی متخصص ومهارت پیشه ازدانشجویان با دکترذوالفقارزاده 

تفاهم نامه هایی را امضا نموده که برطبق آن تفاهم نامه ها بودجه هایی دراختیاروزرات علوم برای 

 .کارآفرینی درحیطه دانشگاه وتربیت نیروی کارقرارداده شده است

درباره تحلیل مسائل (عضوهیئت علمی مطالعات راهبردی دانشگاه تهران)سخنرانی دکترفواد ایزدی

 :سیاسی روز

ایشان بیان داشتند که با توجه به رشته ی تخصصی خود وسفربه کشورها ی مختلؾ ومطالعه ی اسناد 

جهان ودولتهای ابرقدرت جهانی به 2030علمی پژوهشگاه های سیاسی ؼرب خصوصاآمریکا درسال

سمت هم پیمان شدن پیش می روند وقدرتهای استکباری جهان درحال فروپاشی هستند،آمریکا ستیزی 

وی خاطرنشان کرد که طبق یک .وتنفرازسیاستهای استکباری آنها درهمه ی جهان افزایش یافته است

کشوردرجهان علی رؼم تحریم ها 11تحقیق درمرکزمطالعات سیاسی آمریکا انتشاریافته درسالهای آتی

-اندونزی-هند-مصر-جمهوری اسلامی ایران:رشد اقتصادی بالایی خواهند داشت ازجمله این کشورها

هستند درادامه بیان داشت که تحریم ها باهمه ی سختیها برکات یازجمله رشد ...ترکیه و–بنگلادش 

اقتصادی وخودکفایی آینده را درپی دارد واین امردرنتایج تحقیقات علمی ؼرب دیده می شود درپایان این 

 .موارد را با بیانات رهبرفرزانه انقلاب که پیش تربه این موارد اشاره داشتند تطبیق دادند

لازم به ذکراست درپایان این سخنرانیها سه کمیسیون تخصصی تشکیل شدند که بنده نیزدرکمیسیون 

تخصصی فرهنگی وهنری شرکت نموده واشاره نمودم که هردانشگاه باتوجه به زیست بوم ومردم شناسی 

مشکلاتی دارد که ممکن است دردانشگاه های دیگریا نباشد ویا لااقل اولویت اول نباشد لذا بهتراست 

دروزرات علوم برای تدوین آئین نامه ها ازمردم شناس وجامعه شناس استفاده گردد که این موارد را 

 .درتبصره ها لحا ظ نماید 

شایان ذکراست درپایان این جلسات سه روزه آنچه گفته وشنیده شد حرفها وگلایه های همیشگی بوده 

ونکته جدیدی به نظرنیامد به جزمواردی که بارها توسط مقامات وزرات علوم گوشزد شد که شامل 

 .موارد ذیل می باشد

 برون سپاری فعالیتهای فرهنگی به دانشجویان درجهت مردمی شدن دولت-1

 بروزرسانی مهارتهای کارشناسان-2



 حرکت درمسیرسند اسلامی شدن دانشگاه ها-3

 انعکاس هرچه بیشترفعالیتهای دانشجویان-4

 حمایت حداکثری ازفعالیتهای دانشجویان-5

 تسلط برآئین نامه واجرا توسط کارشناسان مربوطه-6

درآخرباتوجه به شرکت درهمه ی جلسات چنین به نظرمی آمد که باتوجه به وضع موجود وبا همه ی 

چارت -کمبودها ومشکلات فرهنگی که جریان دارد دانشگاه لرستان ازحیث محیط مستقل فرهنگی

بودجه وفعالیتهای انجام شده فرهنگی دررده بهترین -استقلال معاونت فرهنگی ازدانشجویی-تشکیلاتی

. دانشگاهها ی کشورمی باشد

 



 



 



 

 ومن الله التوفیق وعلیه التکلان

 

 

 

 

 

 

 



 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 


